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Romqno Po5kulino poznom 5e iz 6osov, preden ie postql doktor znonosti, ko ie, po
konConi medicinskifokulteti, ugotovil, dq ste6e pq6 ne bo noSelv zdrovniSkem
poklicu. lskol ie no6ine, koko ostotizvesl sebi in pomogoti liudem, ki trpiio zorodi
odvisnosti, depresije, onksioznosti. Zqnimole so go trodicionolne metode zdrovlienio
ter norovne rostline in substonce, kiso iih uporobljoli pred rozcvelom formocije. Verjel
je v svojo pol, se izobroZevol, vztrojol, pisol 6lonke, vodil loziskqve. ln toko dones
pobiro sqdove dolgoletnego trudo; je tetopevt medicinske hipnoze in ustonoviteli
zovodq zo ontropolodko medicino OMI. Kot som provi: Sre6o ie no stroni pogumnih.
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Vem, da ste terapevti zavezani tajnosti,
a vendarle bi zadela ziziavo znanca,
ki je pri5el k vam na terapijo hipnoze,
po njej pa ste mu dejali: >Zvami ni nid
narobe, poiSdite si nekaj prijateljev in
zadnite iiveti!< Pogosto tako >odslovite<
klienta?
Ne, pravzaprav nikogar ne odslovim.
(smeh}S temi besedami sem Zelel
poudariti, da smo ljudje prestrogi do sebe,

teZave prepogosto iSdemo v sebi, obsedeni
smo z razlidnimi oblikami psihoterapij.
Veste, kaj klientom velikokrat redem: >ifo,

kar se vam dogaja, je normalna reakcija
na nenormaln e razmere, v
katerih Zivite. Vi niste bolni,
bolni bi bili, de bi se v tem dobro
podutili.< Seveda vsako stanje,

ki ni v ravnovesju, na dolgi rok
vodi v bolezen. ampak to stanje le
logiina posledica tega, da smo v
napainem okolju; ali je to poklic,
ki nam ne ustreza, aii partner,
dntilina ali sodelavci, s katerimi
se ne razumemo, ne nazadt4e,
tudi klima nam lahko ne ustreza. Tako da

ne smemo kriviti sebe za vse teZave, teZave

so povezane. Mi smo takini, kakrini smo,
in okolje je takino, kakrino je, samo viasih
ne gremo skupaj. Treba si je pat priznati; ta
sluZba ni zaflas, ta partner ni za nas!

Ljudem, ki se profesionalno ukvarjajo
s ilovekovo duSevnostjo, se pogosto
pripisuje, da s tem reSujejo lastne
teiave. Morda tudi vi tako re5ujete
kak5ne travme iz otro5tva?
Moram povedati, da sem se na uvodni
teiaj pri prof. Pajntarju, ki je zaiel
opravljati porode pod hipnozo, prijavil
zgoljiz radovednosti. Bi1 sem velik skeptik,
ali hipnoza sploh deluje. Ko pa me je

,r[?i%:?.?ff N'H.J":,3:#:
[\rli smo tckSni, kokr5ni smo, in okolje
je tok5no, kckr5no je, scmo veosih ne
gremo skupcj, Trebo sije pce prizncti; to
sluZbo ni za ncs, tc partner ni zc ncs!

profesor hipnotiziral, se je pokazalo, da od enega zdravila do drugega, od enega

sem pravzaprav prevelik perfekcionist, statusnega simbola do drugega. V resnici
pretirano natandna oseba. Tako mi je pa delo na sebi ne bi smelo biti tako,
da1 pod hipnozo sugestijo, da lahko ampak na odnosu z okolico. Slovenski
malo popustim. In res mi je uspelo svojo rek Najprej pometi pred svojim pragom
pretirano natandnost spraviti v obseg, ki je obidajno razumemo v kontekstu, da je

bolj primeren zalivljenle. To mi 5e danes treba razdistiti pri sebi, ampak rede se

prav pride, da nisem prevelika tednoba. pred pragom in tukaj je ta stik s svetom.
Prag je toika, kjer lahko, jaz verjamem,

Zakaj je v danainji druibi toliko popravljamo zadeve. Ker na pragu iahko
odvisnosti, depresije, anksioznosti? koga sprejmemo ali pa tudi odslovimo, to je

Zakajljudjevztrajajo na napatni poti bistveno, ne pa da do podrobnosti iistimo
in obenem zateLave, kot ste omenili, notranjost hiSe.

krivijo sebe?
Ceprav razamem, gre
za psihoanalititno
razlikovanje, ki ga je
utemeljil K. Gustavfung,
med egom, ki nastane v
interakciji z okoljem, in
sebstvom, globinskim
centrom osebnosti. Vetji ko
je konflikt med njima, vedje
so psiholoike teiave. Kako
pri tem pomaga hipnoza?

Mislim, da smo izgubili stik s seboj. Yzgoja
nas je prevei >obrusila< v obliko, ki jo
od nas Zeli okolica. Ogromno ljudi je,

recimo, v napadnem poklicu, ali gre za

druZinsko tradicijo a1i pa so ga pridobili
po sistemu nagrajevanja, ki je podlaga za

razvojzasvojenosti. ZetiS si nagrade, zato
izpolnjujei Zelje drugih in se odmikai od
tega, kar si. Podasi razprodaja5 samega sebe.

Ampak tvoje sebstvo, tvoja duia ostaja
ista, saj si po srcu na primer kuhar, in ne
zdravnik, kot so ti dopovedovali, in le tak
si lahko v stiku s samim seboj. In potem
ljudje, namesto da bi zamenjali poklic,
deiajo na sebi, lo5dijo svoj ego, a podutijo
se vse slabie, saj tonejo v napadno smer.
In gredo od enega terapevta do drugega,

V hipnotskem stanju se moc ega zmanjSa in
dlovek je bolj v stiku s svojimi Zeljami, kar
pomeni, da se poveZe s svojim sebstvom.
Moj cilj pri delu je, da ljudje ozavestijo to,
kar si v resnici Lelijo, davzpostavijo stik s

svojim pravim lazom, z otrokom v sebi, da
spet zaZivi. Potem pa je treba vse to, seveda,

uresniditi. Na primer, te oseba pri 4o.
ugotovi, da node ved delati kot zdravnik,
za kar se je dolgo izobraievala, in da hote
postati kuhar, za kar nima izobrazbe,
nastane tei,ava. Reiimo jo lahko tako,
da, recimo, zmanj5a obseg strokovnega
dela in tako pridobi das za kulinariko kot
hobi. Stiska je namred vedno rezultat
vei elementov; eden lahko delno ublaZi
drugega. Vedno pa teZave reSujemo
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II Dolgo potloden stres, stroh lohko prek
,, psihonevrohormonske osi vplivoto no imunski sistem
in povzroeito infekte, olergije,

postopoma, nikoli ne odpremo vseh front
naenkrat, iSdemo kompromise in proces se

podasi premika na bolje.

Kako hitro pa ozavestimo Zelje?
Precej hitro, in ko se to zgodi, se dvigneta
tudi motivacija in vera v reiitev. Kondni
namen je vedno dvig ravni energije, saj to
omogoia izpeljavo sprememb v Zivljenju.
Ljudje smo namred prepogosto nagnjeni k
temu, da krivdo za dolgotrajno trpintenje
prevzemamo nase. Tako izgorelost na
koncu postane depresija.

Omenili ste izgorelost, ki dandanes
ne preti le menedierjem, amPak tudi
delavcem, materam, Studentom. Gre
za obtutke, da nismo dovolj dobri, da
nikoli ne naredimo dovolj, zato se vse
bolj naprezamo, kar nas lahko pripelje
tudi do Zivinega zloma. Kako jo lahko
prepreiimo?
Pri izgorelosti je izredno pomembno, da

znamo redi ne, to ni le naSa pravica, ampak
dolZnost do sebe. Ce Zetimo na dolgi rok
ljudem, ki jih imamo radi, kaj dati, moramo
dajati racionalno; dajajmo toliko, kolikor
tahko, dajajmo od obresti, ne od glavnice.

Telava je tudi v tem, da je v danainji druZbi
zelo veliko sociocentrikov, ki ne znajo
redi ne, saj so tako vzgojeni, de pa le komu
kaj odredejo, imajo izjemno slabo vest. So

nasprotje egocentrikov; lepo so sprejeti, vsi
jih hvalijo, kako ne, a na dolgi rok ti ljudje
postanejo razvaline, saj so se vse Zivljenje
razdalali. Tukaj pomaga terapija ne-ja. Tisti,
ki je vzgajan z besedo ne in je zato zavrt in
nerealiziran, mora dati vse te svoje ne-je

roko po visok pritisk in kopi,

ven, da najde svol'prostor pod soncem, da

si upa postaviti vpralanje: Kje sem pa jaz v
tej zgodbi?!

Kakine pa so pravzaprav posledice
neravnovesja med lastnimi, pogosto
nezavednimi Zeljami in tem, kar nam je
vcepila vzgoj a, drailba?
Posledice so lahko psihololke, tugreza
razlidne oblike anksioznosti, depresije,
tesnobe. Pri ljudeh, ki so vzgajani, da
morajo biti moini, da 5e sami sebi ne
priznajo, da so utrujeni, da desa ne zmorejo,
pa se neravnovesjeizrazi tudi v obliki
psihosomatskih motenj, od ohromelosti
do boledin. o tem je pisal Ze Freud, takrat
se je temu reklo histerija. Pisal je, recimo,
o ohromelosti roke, pri kateri gre za disto
zdravo roko, ampak oseba to ohromelost
nezavedno potrebuje. Podobno je z Zensko,
ki jo vedno, ko je das za ljubljenje, zatne
boleti glava. Gre za pravi g1avobol, ki se

pojavi psihosomatsko, ker ne zna redi ne.
Tako lahko dolgo potladen stres, strah
prek psihonevrohormonske osi lplivata
na imunski sistem in povzrodita infekte,
alergije, raka pa visok pritisk in kapi.

Moram priznati, da si nisem
predstavljala, da lahko ena beseda, ki
si je ne upamoizreii, povzroti toliko
teiav in bolezni.
5e vedja teZava paje, da si veliko ljudi
pri lajianju stisk, ki nastanejo zaradi
odtujenosti, pomaga z drogami, alkoholom,
cigaretami pa tudi z obsedenostjo
s Sportom, hrano ali videzom. To
kratkorodno sicer lahko pomaga,

dolgorodno pa ne. Pravzaprav je tako, kot
bi z novim posojilom re5evali stari dolg.
Razvijejo se ponavljajodi se vedenjski
vzorci, ljudje jemljejo pomirjevala, potem
pa smo Ze na psihiatridnih zdravilih in
antidepresivih, ki sami po sebi ne reiujejo
vzroka. Vzrok reiujejo bivanjski premiki.

Razliine oblike psihoterapij, od
individualne, druiinske, partnerske,
psihoanalize do hipnoze, so tudi
pri nas postale priljubljen natin
reSevanjateZav. So nekateri z njimi celo
zasvojeni?
Lahko bi rekli tako, res pa je tudi, da

Stevilni terapevti drZijo kliente v stanju
zasvojenosti, saj jim to prina5a denar.
Klienti morajo imeti tudi stvarne cilje,
kaj se da dosedi, sicer bodo hodili na
terapije v nedogled. Menim, da se je treba
posloviti, ko 5e ni disto vse idealno, saj je

to normalno, ker gre za neskonden proces.

Pravzaprav grezato, da klientu pomagai
do uvida v problem, z njim izdelal delovni
nadrt, ga spodbudi5 in naudiS doloienih
tehnik, prijemog mu zaZeli5 sredo, ob tem
pa poveS, da je po potrebi dobrodoiel. Ni ga

treba narodati na tedenske obiske ne vem
koliko let. Psihoanaliza je vdasih trajala
desetletja! TeZave so zdravili in obenem
pazili, da jih ne pozdravijo prehitro.
Podobno na nekaterih podroijih danes
podne medicina, ki sicer poznazdravllo
zabolezeryobenem pa razpolaga 5e s

kopico tablet, ki zazdravljobolezen, se

pravi odstranijo simptom, ne pozdravijo
pa vzroka. To na primer pomeni, da ljudje
do smrti jemljejo zdravila proti pritisku,
namesto da bi s psihoterapijo razreiili
svoj konflikt, ki to povzroda. Preprosto trg
ponudbe ne Zeli, da se teZava prehitro reSi.

Morda gre priljubljenost psihoterapij
pripisati tudi mi5ljenju ljudi, dabo
psihoterapevt preprosto reiil njihovo
stisko, njim pa ne bo treba storiti nit.
Pri ciljih je treba biti stvaren, nedvomno so

tudi teZave, ki se jih s psihoterapijo ne da
reiiti, saj obstajajo tudi organske bolezni,
ki niso psiholoSko pogojene. Prav tako ni
mogode teZave, ki je nastajala desetletja,
re5iti takoj. Res pa je, da je bi1 vdasih pri
hipnozi pristop bolj avtoriiativen, danes
pa je bolj partnerski. Avtoritativni odnos
namrei pogojuje prepu5danje; jaz se ti
prepustim, ti me pa pozdravi, ampak
pri tem ni takega uspeha, 5e zlasti ne
pri psihosocialnih boleznih. Drugate
je, ie imal vnet slepid in grel h kirurgu;
pod anestezijo odstrani slepid in zadeva
je koniana. Pri zadevah, pri katerih so

vzrok tvoj napatni naiin razmiSljanja,
vedenjski vzorci, zasvojenosti, pa te ne
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more nihde >oddarati<, de sam ne narediS

iesa. Partnerski nadin dela se zdaj tako
kot v terapije vrada tudi v zdravstvo. Tu
bi poudaril, da ima slovenidina povratni
glagol zdraviti se, in zdravnik te ne
zdravi, zdravnik je tvoj asistent v procesu

samozdravUenja, kakor koli Ze to obrne5.

Pred kratkim ste se vrnili z mednarodne
konference v Amsterdamu o
psihedeliinih substancah, ki postajajo
vse bolj priznana terapevtska sredstva
za zdravljenie psiholoSkih motenj. Za
kajpravzaprav gre?
Res je, o psihedelikih se v zadnjem dasu

veliko govori tudi pri nas, javnost je postala

zainteresirana za nove oblike zdravljenja,
ki so bile sicer v 6o. in 7o. Ietih iezeTo
razvite,potem pa so sledila tri desetletja
zatiSja. Menim, da predvsem zato, ker
kontrolirano uZivanje teh substanc
povzroda osvobojenost dloveka, dlovek ni
ved podloZnik sistema, tarda marketinikih
oglasov in politiinih floskul, ni ved orodje
neoliberalizma, kar seveda ni v interesu
vladajodih e1it.

pa so koristi psihedelidnih substanc
ponovno priSle na plan. Po drugi strani
oblast ne podpira prenove miselnosti
modernega dloveka, ki ne bo vet osnovan
na egu, ampak se bo umaknil v sebstvo

in bo sreien, zadovoljen s svojim malim
vrtidkom in bo gojil svoj paradiZnik in ga

ne bo kupil v veleblagovnici, predvsem
pa bo Zivel Zivljenje, ki ne bo potrebovalo
ne psihoterapije ne zdravil, niti ne bo
ved tako kompulzivno laden. Kot vidimo,
so najbolj ladni, mislim duhovno ladni
ljudje v najbogatejiih drlavah. Zato se

prenajedajo, saj skuiajo zapolniti svojo
duhovno praznino s pretiranim vnosom
visokokaloriine nizkokvalitetne hrane.

Kateri so ti psihedeliki, kaj lahko

zdravo, srednejie, polnejSe Zivljenje. Te

substance so stare kot dloveitvo samo, eno
izmed njih, moli, ki raste v Sredozemlju
in uspeva tudi pri nas, opisuje Ze Homer v
Odiseji kot prispodobo za prave vrednote,
ljubezen, mir, skratka apolinidne vrednote.
Sem sodijo tudi substance, ki jih poznamo
iz eksotidnih deZe1, kot so afriSka iboga,
juZnoameri5ki jage ali ajavaska, pa

severnoameriSki pejotl in sibirske mu5nice.

Ste katerega izmed njih preizkusili tudi
sami?
Brez sramu in s ponosom povem, da ved

desetletij svojega Zivljenja te substance,
predvsem naravnega izvota,sistematidno
raziskujem tako z izkustvene plati kot na
omi Institutu, ki sem ga leta zoo5 ustanovil
prav zanjihovo znanstveno vrednotenje.
Na ibogi, sredstvu za odre5evanje
zasvojenosti, sem tudi doktoriral na
Univerzi v Ljubljani.

II TeZove so zdrovili in obenem pozili, do jih ne
t, pozdrovijo prehitro, Podobno no nekoterih
podroejih dones poene medicino, ki sicer pozno
zdrovilo za bolezen, obenem po rozpologo 5e s kopico
toblet, ki zazdravijo bolezen, in ne pozdrovijo,

Z rastodo problematiko zasvojenosti z zdtavimo z njimi?
drogami in sploino krizo zahodnih vrednot To ni zdravilo v klasidnem pomenu besede,

in predrisem z ekologijo, ki nas opozarja, da gre za sredstva, ki omogodajo dloveku najti
si moramo Zivljenja organiziratidrugade, notranje ravnovesje, kar pa lahko vodi v
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